

Square Dance at Primary School

Square Dance in der Grundschule

Gisela Freisberg, Swinging Landavians

16 students of the University of Landau were taught basic steps during an Open House by joint training with the Swinging Landavians in order to use them for exciting and efficient language learning at primary school. This extraordinary and unusual seminar of the English Department in the area of foreign language learning at primary school is offered in the university calendar under the title "Square Dance at Primary School" by Dr. Birgit Smieja.

The objective of IFA (Integrierte Fremdsprachenarbeit) is to convey first foreign language skills to 6-10-year old children at primary school. The reason for starting already in grade 1 with learning a foreign language is that it is easiest to learn when children are still young. This is the reason why education in the German federal state of Rhineland Palatinate focuses on foreign language teaching as early as possible.

Dr. Birgit Smieja thinks that a positive language learning experience is extremely important for future attitudes towards learning any foreign language, making it a delightful subject and not a daunting or hated task. Therefore, besides training students to become qualified and highly-skilled teachers in English, innovative and motivating teaching approaches are of top priority.

Birgit Smieja and her husband have been members of the Swinging Landavians for a year and graduated in June 08. While learning Mainstream she gradually became aware that the English Mainstream vocabulary includes a great deal of appropriate basic words that can easily be used for language lessons at primary school level.

Furthermore, it can be integrated into all learning areas: rhythmic activities and Square Dance music and songs are included in music lessons, accessories needed, such as the bolo tie or scarves, can be designed and made during art lessons, and the history of immigrants and American settlers with

16 Studentinnen der Universität Landau erlernten bei einem Open House der Swinging Landavians Grundschriffe, um diese in den Sprachunterricht in der Grundschule für einen spannenden wie effizienten Unterricht nutzen zu können. Diese außergewöhnliche Lehrveranstaltung des Faches Anglistik auf dem Gebiet des Fremdsprachenunterrichts in der Grundschule ist im Vorlesungsverzeichnis der Universität mit „Square Dance in der Grundschule“ von der Dozentin Dr. Birgit Smieja ausgeschrieben.

IFA (Integrierte Fremdsprachenarbeit) sieht vor, bereits Grundschulkindern erste Kenntnisse einer Fremdsprache zu vermitteln. Denn gerade in sehr jungen Jahren erlernen Kinder eine weitere Sprache spielend einfach. Deshalb wird in Rheinland-Pfalz zunehmend Wert auf Fremdsprachenunterricht in der Grundschule gelegt.

Dr. Birgit Smieja meint, dass gerade positive Fremdspracherlebnisse bei Kindern wichtig sind um Sprachen künftig zum Lieblings- und nicht zum „Hassfach“ werden zu lassen. So ist neben einer guten Sprachausbildung der Studierenden das Vermitteln motivierender Lehransätze oberste Priorität.

Birgit Smieja ist mit ihrem Mann seit einem Jahr Mitglied der Swinging Landavians und wurde im Juni 2008 graduiert. Dabei wurde ihr bewusst, dass der englische Wortschatz des Mainstream ein gutes Basis-Vokabular bietet und sich wunderbar für die Grundschule eignet.

Außerdem kann Square Dance in alle Fächer integriert werden: Die Musik und die Rhythmuslehre deckt der Musikunterricht ab, die für Square Dance nötigen Accessoires wie das Bolotie, sind eine Idee für den Kunstunterricht und die Siedlergeschichte mit ihren verschiedenen Kulturen (und Tänzen) passt wunderbar in Religion

their different cultures (and dances) fit into lessons on ethics or religion as well as natural sciences and history.

After the first Open House at the Swinging Landavians with the students serving as a test group, Dr. Birgit Smieja, in close teamwork with the club and its caller Andreas Hennecke, developed a seminar for the winter semester 2008/09. The concept includes a theoretical part aiming at teaching methods and integrative elements concerning English by the lecturer, a practice part on rhythm and music by the caller and practical dance training with the club.

In spring the first students are going to implement what they have learned in the joint seminar in different primary schools and different grades. Results will be documented in several state exam papers, and show to what extent Square Dance can help to learn English effectively – and with fun! We will continue reporting about the program.

oder Sachunterricht.

Nach einem ersten Open House bei den Swinging Landavians mit den Students als Testgruppe entwickelte Dr. Birgit Smieja in enger Zusammenarbeit mit den Swinging Landavians und dem Clubcaller Andreas Hennecke ein Seminar für das Wintersemester 2008/09. Das Konzept umfasst einen theoretischen Teil zu Lehrmethoden in Englisch durch die Dozentin, einen praktischen Teil zu Rhythmus und Musik durch den Clubcaller und Praxis im Tanzen in Kooperation mit dem Club.

Im Frühjahr wollen die ersten Studentinnen das Erlernte während ihrer Praktika mit Grundschulern in verschiedenen Schulen und Klassen umsetzen. Und wie effektiv Square Dance für das Erlernen der englischen Sprache in der Grundschule wirklich ist, werden mehrere Studentinnen in ihren Examensarbeiten untersuchen. Wir werden weiter berichten.

